
در حال�ي ك�ه نماين�دگان مجل�س مدع�ي 
هس�تند بي�ش از 100 ه�زار ميلي�ارد تومان 
مناب�ع قرض الحس�نه پس انداز و ج�اري در 
بانك ه�ا وج�ود دارد و مي توان ب�ا 20 درصد 
اين پ�ول ب�ه 2 ميلي�ون نف�ر وام ازدواج داد 
بانك مركزي به ش�بكه بانك�ي تكليف كرده 
كه در ماه فقط ح�دود 150 ه�زار وام ازدواج 
پرداخ�ت كند ك�ه بانك ها به گفت�ه معاونت 
نظارتی بانك مركزی، بانك ه�ا همين ميزان 
هم پرداخت نمی كنند. در اين بين پيش از اين 
مركز پژوهش های مجلس در گزارشي عنوان 
داشته بود عمده منابع قرض الحسنه بانك ها 
به كاركنان و مديران بانك  اختصاص مي يابد. 
ي��ك نماين��ده مجل��س گف��ت: طب��ق تبصره 
29قانون بودجه س��ال 95 بانك ها بايد از منابع 
قرض الحس��نه پس انداز و جاري خود كه حدود 
100هزار ميليارد تومان است، وام قرض الحسنه 
ازدواج دهند اما صف 600 هزار نفري وام ازدواج 
نشان مي دهد بانك ها نمي خواهند حتي يك دهم 
از منابع قرض الحسنه را به مردم ارائه دهند، اين 
در حالي اس��ت كه پيش از اين گ��زارش مركز 
پژوهش ها نش��ان داد منابع قرض الحسنه ارزان 

نصيب خود بانكي ها مي شود. 
به گزارش »ج��وان«، در برنام��ه گفت وگوي 
ويژه خبري يك شنبه ش��ب 95/8/9 معاونت 
نظارت��ي بانك مركزي و دو ت��ن از نمايندگان 
مجلس ش��وراي اس��امي پيرامون »بررسي 
چارچوب هاي نظارتي بانك مركزي« به ايراد 

سخن پرداختند. 
رحيم زارع نماينده مجلس ش��وراي اس��امي 
با بي��ان اينكه طب��ق تبصره 29 قان��ون بودجه 
س��ال 95 بانك ها بايد از منابع قرض الحس��نه 
پس انداز و همچنين قرض الحسنه جاري كه در 
مجموع حدود 110هزار ميليارد تومان اس��ت، 
اقدام به پرداخت وام قرض الحس��نه و همچنين 
قرض الحس��نه ازدواج مي كردن��د، گفت: صف 
بيش از 600هزار نفري وام ازدواج نشان مي دهد 
پرداخت وام ازدواج به كندي صورت مي گيرد و 
بانك مركزي نيز در پرداخت وام ازدواج بر حسب 
نص صريح قانون بودجه سال 95 نظارتي بر شبكه 

بانكي ندارد. 

به گزارش روزنام��ه »جوان«، طب��ق آمارهاي 
رس��مي خود بانك مركزي بانك ه��ا حدود 45 
هزار ميليارد تومان منابع قرض الحسنه پس انداز 
دارند كه به نظر مي رس��د قرض الحسنه جاري 
نيز بيش از 55 هزار ميليارد تومان باشد، بدين 
ترتيب مي توان متوجه شد كه اگر شبكه بانكي 
بخواهد با توج��ه به منابع قرض الحس��نه بيش 
از 100هزار ميلياردي خود وام قرض الحس��نه 
دهد مي ش��ود ب��ه 10ميليون نف��ر همين فردا 
وام 10ميليوني قرض الحس��نه داد كه تنها اگر 
يك دهم منابع قرض الحس��نه ب��ه ازدواج تعلق 
گيرد يك ميلي��ون نفر همين ف��ردا وام ازدواج 

دريافت خواهند كرد. 
   آشفتگی صورت های مالی بانك ها

از سوي ديگر حس��ن نژاد نماينده مرند كه در 
كميس��يون اقتصادي مجلس شوراي اسامي 
است و كارشناس حوزه پولي و بورسي به شمار 
مي رود خطاب به معاونت نظارتي بانك مركزي 
اعام داش��ت ك��ه صورت هاي مال��ي بانك ها 
دچار اشكالات اساسي اس��ت و در اثر كوتاهي 
بانك مرك��زي در ح��وزه نظارت ب��ر بانك ها، 
بانك ها س��ودهاي كاغذي، جراي��م كاغذي و 
تسهيات استمهالي ايجاد كرده اند كه همين 
امر وضعيت اسفباري را براي بانك هاي كشور 

ايجاد كرده است. 
حسن زاده در ادامه به بس��ته بودن نماد چندين 
بانك در بورس اوراق به��ادار همانند بانك ملت، 
پس��ت بانك و بانك تجارت اشاره داشت و گفت: 
حقوق صاحبان سهام بانك ها به دليل وضعيت 

صورت هاي مالي بانك ها تضييع شده است. 
در ادامه برنامه معاون نظارت��ي بانك مركزي با 
اشاره به تذكر نظارتي اين بانك در زمينه اجراي 
نرخ مصوب س��ود تسهيات و س��پرده ها به 10 
بانك، تأكيد كرد: پس از تذكرها، نظارت مستمر 
صورت گرفته و از رف��ع ايرادها اطمينان حاصل 

شده است. 
فرشاد حيدري در پاس��خ به اين سؤال در پاسخ 
به اين نقد كه گفته مي شود، به استناد نرخ تورم 
كه 8 درصد است و در مقابل نرخ سود تسهيات 
18 درصد اجرا مي شود، بر اين اساس بانك ها در 
اين زمينه به گران فروش��ي مب��ادرت مي كنند، 

اظهار كرد: اين موضع مبناي علمي ندارد. 
امروز نرخ سود س��پرده ها 15 درصد و نرخ سود 
تسهيات 18 درصد است، فاصله بين 15 تا 18 
درصد براي بانك ها، تفاضل 3 درصدي است كه 
قاعدتاً بايد هزينه بانك ها را پوشش دهد و بانك ها 

براي پوشش هزينه ها آن را دريافت مي كنند. 
   تذكر به 10 بانك

معاون نظارت��ي بانك مركزي با اش��اره به تذكر 
نظارتي اين بانك در زمين��ه اجراي نرخ مصوب 
سود تسهيات و س��پرده ها به 10 بانك، تأكيد 
كرد: پس از تذكره��ا، نظارت مس��تمر صورت 
گرفته و از اجراي صحيح قانون و برطرف كردن 
ايرادها در بانك ها و شعبه هاي مورد نظر اطمينان 

حاصل شده است. 
حيدري با اشاره به حمايت نظام بانكي از واحدهاي 
توليدي و صنعتي گفت: براي حمايت از بنگاه هاي 
اقتصادي، تحت نظارت كارگروه هاي تس��هيل و 
رفع موانع توليد، ح��دود 10 هزار ميليارد تومان 
تسهيات در شبكه بانكي به بيش از 13هزار بنگاه 

كوچك و متوسط اعطا شده است. 
   بانك ه�ا باي�د بپذيرن�د كه نرخ س�ود 

سپرده ها 15 درصد است
حيدري درباره الزام بانك ها به نرخ مصوب شوراي 
پول و اعتبار درباره سپرده بانكي و صندوق هاي 
سرمايه گذاري هم تصريح كرد: بانك ها مجازند 
بخشي از منابع خود را در بازار سرمايه به كار گيرند 
و بخش��ي را هم در شبكه بانكي س��پرده گذاري 
كنند. آنچه ما به بانك ها الزام كرده ايم اين است 
كه حداكثر نرخي كه مي توانند به اين صندوق ها 
پرداخت كنند، 15 درصد است. اكنون هم با دقت 
تمام اين بازارها نظارت مي ش��وند، ممكن است 
بازدهي آنها در بازار سرمايه بيش از اين نرخ باشد 

و بتوانند نرخ بالاتر بپردازند. 
وي ادامه داد: بايد بپذيريم كه مصوبه ش��وراي 
پول و اعتبار براي نرخ سود سپرده ها 15 درصد 
اس��ت و وظيفه بانك مركزي نظارت بر اجراي 
مصوبات است. در صورتي كه بانك ها به مصوبات 
و مق��ررات پايبند نباش��ند به هيئ��ت انتظامي 

بانك ها معرفي مي شوند. 
    امسال بي نظيرترين سال برای بانك ها 
حيدري با اشاره به اينكه نظارتي كه بانك مركزي 

به صورت هاي مالي دارد، با همكاري وزارت امور 
اقتصادي و دارايي صورت گرفته اس��ت، افزود: 
سال جاري يكي از بي نظيرترين سال ها در شبكه 
بانكي بوده اس��ت، به نحوي كه مجامع عمومي 
بانك ها، با چهارماه تأخير به لحاظ شفاف كردن 
صورت هاي مالي، جلوگي��ري از تضييع حقوق 
سهامداران و سپرده گذاران برگزار شد. به استناد 
قانون علميات بانكي بدون ربا، اقدامي كه صورت 
گرفت براي حفظ حق مردم و تأمين حقوق همه 

افراد ذينفع بوده است. 
حيدري با اعتقاد ب��ر اينكه اگ��ر صورت هاي 
مالي ش��فاف مي خواهيم بايد تبعات آن را هم 
بپذيريم، افزود: يك��ي از وظايف بانك مركزي 
حفظ حقوق س��پرده گذاران اس��ت. در واقع 
شفاف س��ازي در زمين��ه حس��اب ها، تفكيك 
حقوق صاحبان س��هام و صاحبان س��پرده به 
نحوي كه هيچ اختاف منافعي ايجاد نشود از 

ديگر وظايف بانك مركزي است. 
معاون نظارت��ي بانك مرك��زي همچنين دليل 
متوقف ماندن نماد چند بانك در بورس را منوط 
به ارائه صورت هاي مالي شفاف دانست و افزود: 
زماني كه مي گوييم صورت هاي مالي بايد شفاف 

باشد، بايد تبعات آن را نيز بپذيريم. 
  پرداخت ناچيز 330 هزار تسهيلات 

قرض الحسنه ازدواج در 3 ماه
حيدري درباره سازوكار تسهيات قرض الحسنه 
هم گفت: بانك مركزي در بخشنامه اي به بانك ها 
هم س��پرده هاي قرض الحس��نه پس انداز و هم 
جاري را براي استفاده در تس��هيات ازدواج به 
شبكه بانكي اباغ كرده است. اين اتفاق از مرداد 
ماه سال جاري اجرايي ش��د. در واقع از مرداد تا 
امروز 330 هزار تسهيات قرض الحسنه ازدواج 
پرداخت ش��ده و بانك مركزي بانك ها را موظف 
به پرداخت ماهانه 150 ه��زار فقره وام ازدواج به 
متقاضيان كرده اس��ت. تا كنون نيز توانسته ايم 
طبق اين برنامه ماهانه به 110 هزار نفر وام اعطا 
كنيم و اميدواريم در آين��ده پرداخت هاي 150 

هزار نفري را تحقق بخشيم. 
    دفاع تلويحی حيدری از ش�ركت داری 

بانك ها
حيدري خاطر نش��ان كرد: از نظ��ر آماري طي 
هفت ماه س��ال جاري 3 ه��زار و 900 ميليارد 
تومان تسهيات قرض الحس��نه پرداخت شده 
است. در واقع عملكرد هفت ماه گذشته ما معادل 
عملكرد بهترين س��ال ما، يعني س��ال 93 بوده 
است. اميدواريم در پنج ماه آتي هم بتوانيم اين 

صف را به نصاب قانوني برسانيم. 
حيدري يادآور ش��د: سرمايه ش��بكه بانكي 70 
هزار ميليارد تومان است. طبق قانون نيز بانك ها 
مي توانند تا 40 درصد اين عدد سرمايه، در امور 
شركت داري، خريد سهام و س��رمايه گذاري ها 
هزينه كنند و اگر با رقم كل تس��هيات بانك ها 
مقايسه ش��ود، مي توان گفت كه عددي بالغ بر 

900 ميليارد تومان است. 
وي اظهار كرد: اگر 38 هزار ميليارد تومان را 
با 900 هزار ميليارد تومان تسهيات اعطايي 
بانك ها مقايسه كنيم، مشاهده خواهيم كرد 
كه مجموعه س��رمايه گذاري بانك ها نسبت 
به تس��هيات اعطايي عدد ناچيزي اس��ت، 
ضمن آنكه نس��بت س��رمايه گذاري بانك ها 
به تس��هيات اعطايي حدود 5 درصد است و 
بانك ها ملزم به رعايت حد نصاب در اين بخش 
هستند.  حيدري در پايان خاطرنشان كرد: در 
حال حاضر پنج تعاوني غيرمجاز فعال در بازار 
پول داريم كه بايد ساماندهي شوند و عاوه بر 
آن تعدادي از صندوق هاي قرض الحسنه نيز 

وجود دارند.
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در دو سال اخير از س��وي مجموعه وزارت نفت، حركت پرشتابي جهت 
رس��يدگي به موضوع آلاينده هاي منطقه پارس جنوبي آغاز شده است. 
اين حركت بس��يار ارزش��مند، از دو جهت قابل تقدير است؛ جهت اول 
كه اهميت بيش��تري دارد، مس��ئله رفع آلاينده هاي فراوان در منطقه 
پارس جنوبي است. بخش عمده اي از اين آلاينده ها مربوط به دود ناشي از 
سوختن گازهاي مشعل است كه در اين مقاله تحت عنوان »فلر« مطرح 
مي شود. اين آلودگي به ويژه در منطقه عسلويه يعني روستاي نخل تقي، 
شهر عسلويه و روستاي بيدخون بسيار گسترده است. اين منطقه، از لحاظ 
جغرافيايي از شمال به سلسله جبال زاگرس و از جنوب به دريا متصل است 
و اين امر به ماندگاري آلايندگي ها در منطقه دامن مي زند. اين منطقه در 
مجاورت سايت يك منطقه پارس جنوبي قرار دارد و شامل تعداد زيادي از 
پالايشگاه هاي گاز مربوط به فازهاي 1 تا 10 و 15 تا 21 )غير از فاز 19( و 

همچنين پتروشيمي هاي منطقه عسلويه است. 
سالانه بالغ بر 150 ميليارد متر مكعب گاز در جهان، تحت عنوان فلرينگ 
به مواد آلاينده تبديل مي شود. از كل حجم گازهاي آلاينده 75 درصد آن 
متعلق به 10 كشور است كه متأسفانه ايران با رتبه سوم جهاني و رتبه اول 
خاورميانه، جزو اين 10 كشور به حساب مي آيد. در اين ميان، تنها فلرينگ 
پالايشگاه هاي گاز مستقر در عسلويه )يا كل منطقه پارس جنوبي( براساس 
برخي ارقام اعامي، رقمي همچون روزانه 3/5 ميليون متر مكعب گاز را 
به خود اختصاص مي دهد. اين موضوع عاوه بر اينكه بر اساس پروتكل 
بين المللي كيوتو جريمه هاي هنگفتي را متوجه كشورمان مي كند، سبب 
مي شود با احتساب مبلغ 30 سنت براي هر متر مكعب گاز، روزانه حدود 
يك ميليون دلار از سرمايه هاي كشورمان در اين پالايشگاه ها تلف شود. 

همان گونه كه ذكر شد حركت عمومي وزارت نفت )به ويژه طرح جامع 
توسعه پايدار پارس جنوبي و شركت هاي نفت و گاز پارس و مجتمع گاز 
پارس جنوبي( در اين زمينه بايد مورد تأييد و تشويق قرار گيرد و با سرعت 
بيشتري ادامه يابد، اما نكته اصلي كه نگارنده را بر آن داشت تا اين مقاله 
را به رشته تحرير درآورد، نگراني از سيطره شركت هاي خارجي )با وجود 
توانايي شركت هاي داخلي( در بس��ياري از فازهاي پارس جنوبي، تحت 
عنوان پروژه صفر س��ازي گاز فلر )zero flaring( يا پروژه بازيافت گاز 
فلر )flare gas recovery( اس��ت. پروژه بازياف��ت گاز فلر، پروژه اي 
محيط زيستي است كه در جهت به صفر رساندن س��وزاندن گاز فلر در 
شرايط نرمال و بازيافت اين گاز و تزريق مجدد آن به خطوط يا موارد قابل 
استفاده درون پالايش��گاه براي مصارف پالايشگاهي است. اين پروژه در 

جهان سال هاست كه توسط شركت هاي مختلف در حال انجام است. 
اخيراً مطلع شديم وزارت نفت براي فازهاي ديگر در منطقه پارس جنوبي 
نيز اين كار را آغاز كرده است. مسئله قابل تأمل در زمينه اين قراردادها آن 
است كه طبق شنيده  ها از منبع موثق، مجموعه طرح جامع توسعه پايدار 
پارس جنوبي، بر وجود شركت هاي خارجي - حتي به صورت حداقلي 
در كنسرسيوم هاي تشكيل ش��ده - در جهت حضور در مناقصه پروژه 
صفرس��ازي فلر اصرار دارد و امكان اينكه شركتي ايراني به تنهايي يا از 
طريق كنسرسيومي بدون حضور شركت هاي خارجي در مناقصه شركت 
كند، وجود ندارد و حتي نام كش��ورهايي كه مي تواند از آنها، ش��ركتي 
براي حضور در كنسرسيوم باش��د نيز به طور ضمني، معين يا پيشنهاد 
شده است. گرچه يك مقام مسئول در خرداد ماه امسال، در گفت وگو با 
خبرگزاري ايلنا، اين موضوع را اين گونه رد كرده است: »اين پروژه براي 
اولين بار در ايران انجام مي شود و اين طرح، در پي انتقال تكنولوژي آن 
جهت اجراي پروژه هاي آتي از طري��ق به كارگيري نيروها و توان داخل 
است كه به همين منظور هر يك از برندگان در قالب كنسرسيومي كه 

ساماندهي شده اند، اقدام خواهند كرد.«
پروژه صفرسازي فلر طبق اطاع تاكنون به چند پالايشگاه گازي ديگر 
در منطقه پارس جنوبي )غير از فازهاي 2 و 3( اعام شده است. موضوع 
برخي نامه هاي اداري در اين امر، گوياي اين است كه »پالايشگاه هاي 
جديدالاحداث پارس جنوبي« مخاطب اين طرح  هس��تند و در برخي 
ديگر، مخاطب »پالايش��گاه هاي پارس جنوبي« درج ش��ده اس��ت. 
چنانچه تمام پالايش��گاه هاي گاز فعال يا در ش��رف اتمام سايت هاي 
1و2 منطقه پارس جنوبي براي اين امر در نظر گرفته شود، درمجموع، 
قراردادهايي كه بسته خواهد شد و شركت هاي خارجي در آنها سهيم 
خواهند بود، تنها براي پالايشگاه هاي گاز، مبلغي حدود 0/5 ميليارد 
يورو تخمين زده مي ش��ود. اين مبلغ، تنها براي پالايش��گاه هاي گاز 
تخمين زده مي شود و بايد به آن، هزينه اجراي اين پروژه براي فلرهاي 
پتروشيمي هاي منطقه عسلويه نظير نوري، پارس، آرياساسول، مبين، 
زاگرس و جم را نيز افزود. اين مطلب تا جايي پيش مي رود كه يك مقام 
مسئول، درباره تمامي آلاينده هاي اين منطقه و ملحقات طرح مزبور 
گفته  است: »طرح جامع توسعه پايدار مطالعاتي براي برنامه پنج ساله 
آن طراحي شده اس��ت كه بر ضروري ترين اقدامات براي دستيابي به 
منطقه پاك در عسلويه متمركز است و به 5/6 ميليارد يورو اعتبار براي 

اجراي پروژه هاي لازم الاجرا نياز خواهد داشت.«
دو نكته در اين زمينه حائز اهميت است. نكته اول اينكه گرچه تاكنون 
پروژه صفرس��ازي گاز فلر در ايران توسط ش��ركت هاي ايراني به انجام 
نرسيده اس��ت اما ش��ركت مجتمع گازي پارس جنوبي )SPGC( كه 
وظيفه بهره برداري دائمي از فازهاي ساخته شده منطقه پارس جنوبي را 
برعهده دارد، توانايي اين را دارد كه ميزان گاز در حال سوختن در فلر را 
به ميزان بسيار زيادي كاهش دهد. اين شركت با تغييراتي در مهندسي 
خطوط فل��ر واحدهاي پالايش��ي )تغييرات پايپينگ( و بهينه س��ازي 
)اپتيميزاس��يون(، مي تواند ميزان گاز فلر را ب��ه حداقل  مقدار ممكن 
برساند. شركت مجتمع گازي پارس جنوبي، اين كار را در فازهاي 4 و 5 
منطقه پارس جنوبي در عسلويه انجام داده و پالايشگاه فازهاي 4 و 5، هم 
اينك مشعل بسيار كوچكي دارد كه حاكي از موفقيت آنها در اين زمينه 

و تجربه اي كاماً موفقيت آميز است. 
مطابق نظر يك��ي از كارشناس��ان ارش��د پالايش��گاه هاي گاز منطقه 
پارس جنوبي، مي توان تخمي��ن زد كه با مبلغي بس��يار كمتر از مبلغ 
قرارداد فازهاي 2 و 3، بتوان درصد زيادي از فلرينگ هر پالايش��گاه را 
با همين روشي كه در فازهاي 4و5 انجام ش��ده است، كاهش داد. لازم 
به يادآوري است كه ش��ركت مجتمع گازي پارس جنوبي با بهره گيري 
از مديران و مهندسان ايراني از سال 1377 تاكنون، مديريت و راهبري 
فازهاي در حال بهره برداري از منطقه پارس جنوبي را برعهده دارد و از اين 
رو براي اين شركت، انجام اين گونه پروژه هاي متوسط يا نسبتاً كوچك، 

امري بزرگ به نظر نمي رسد. 
نكته دوم اينكه چنانچه اصرار بر حضور شركت هاي خارجي در اين زمينه 
وجود داشته باشد، بايد طوري برنامه ريزي شود كه پس از انجام يك يا دو 
پروژه با همكاري و تكنولوژي شركت هاي خارجي در زمينه صفرسازي 
فلرينگ، نهايتاً تكنولوژي آن به كشور ورود كرده و از قراردادهاي مشابه 
با شركت هاي خارجي جهت انجام همان پروژه در منطقه پارس جنوبي 
خودداري شود كه اميدواريم وزارت مربوطه در اين زمينه، برنامه خود را 
به صورت شفاف، اطاع رساني كرده و از نگراني )به خاطر انجام پروژه هاي 
مشابه( جلوگيري كند و پروژه هاي بعدي در راستاي صفرسازي فلر را 
با تكنولوژي وارد ش��ده و با همكاري علمي مجموعه هاي داخلي مانند 
پژوهشگاه صنعت نفت، شركت هاي مهندسي زيرمجموعه پيمانكاران 
بزرگ نفتي ايراني يا شركت هاي دانش بنيان فناور به انجام رسانده و حتي 

آن را بومي و بهينه سازي كند. 
شايان ذكر است پروژه بازيافت گاز فلر، پروژه هايي در ابعاد بزرگ نيستند 
و بعضاً به صورت يك پكيج آماده يا واحد پالايشي )يونيت( هستند كه در 
محل ساخته مي ش��وند و حداكثر در ابعادي به اندازه يكي از يونيت هاي 
معمولي يك فاز پالايشگاه گازي هستند. در پايان كام، بار ديگر يادآور 
مي ش��ويم كه اهتمام وزارت نفت براي حل مشكل آلودگي هاي منطقه 

پارس جنوبي شايسته قدرداني است.

افشاگري نمايندگان مجلس از دليل شكل گيری صف 600 هزار نفری وام ازدواج

بيش از 100 هزار ميليارد تومان منابع قرض الحسنه در بانك وجود دارد كه با 20 درصد آن می توان به 2ميليون نفر وام ازدواج داد

بانك مركزي نمی گذارد صف  هاي  وام ازدواج جمع شود

 سازمان تعزيرات خواستار اجراي طرحاحمد  صابری
دو نرخي شدن گوشت گوسفندي 

 طرح برچسب گذاري كيفي
از ابتداي هفته آينده آغاز مي شود  

به رغ�م مخالف�ت دام�داران و فع�الان بازار ب�ا دو نرخ�ي كردن 
قيم�ت گوش�ت ظاه�راً بخ�ش خصوص�ي توزي�ع گوش�ت 
گوس�فندي همچنان بر اج�راي اين ط�رح اص�رار دارد و مدعي 
اس�ت كه اين طرح جزو خواس�ته هاي س�ازمان تعزيرات اس�ت. 
نماينده بخش خصوصي توزيع گوشت گوسفندي درباره مسائلي كه 
براي دونرخي شدن گوشت قرمز مطرح مي شود، گفت: قيمت گذاري 
گوشت قرمز بر اساس كيفيت، ترفندي براي افزايش نرخ اين محصول 
اس��ت، اما بايد گفت كه اين طرح، جزو خواسته هاي سازمان تعزيرات 

بوده و بيش از يك سال است كه آن را پيگيري مي كند. 
علي اصغر ملكي با اشاره به اينكه تاكنون هر گوشتي اعم از بره، ميش و... 
به عنوان گوشت گوسفندي و با يك قيمت به فروش مي رسيد، افزود: 
اين موضوع، به نفع مصرف كننده نيست زيرا بيشتر مشتريان توانايي 
تشخيص كيفيت گوشت را ندارند و به همين دليل طرح دونرخي شدن 
گوش��ت، مبحثي اس��ت كه قصاب ها را موظف به قيمت گذاري روي 

محصول بر مبناي كيفيت مي كند. 
وي خاطرنشان كرد: نخس��تين اقدامي كه در اين زمينه انجام گرفت، 
تصويب درخواست رسمي براي رسته كشتاركنندگان و توزيع كنندگان 
گوشت قرمز بود كه بر مبناي آن، كساني كه به عنوان كشتاركن شناخته 
مي شوند يا بايد مغازه داشته باشند يا دفتري كه حداقل 12 متر باشد 
زيرا قرار است براي آنها پروانه صادر ش��ود تا شناسايي و رهگيري اين 
افراد و همچنين اخذ ماليات سهل تر صورت پذيرد. اين در حالي است 
كه تاكنون چنين افرادي هميشه پنهان بوده و نه در مكاني مستقر بودند 

و نه ردي از خود به جا مي گذاشتند. 
به گفته ملكي، قرار اس��ت پيگيري ها جهت برچس��ب گذاري و صدور 
فاكتور به همراه توزيع گوشت قرمز در قصابي ها از 15 ماه جاري آغاز 
شود، اما شكي نيست كه براي نهادينه شدن هر موضوعي، احتياج به 

زمان است و بايد به دست اندركاران اين طرح، فرصت داد. 
وي ادامه داد: به محض اجراي رس��مي اين طرح، سازمان تعزيرات 
به صورت مس��تمر موضوع را رصد مي كند و با فروشندگان متخلف 
يعني آنها كه قيمت ها را روي تابلو درج نمي كنند، برخورد مي شود، 
بنابراين مأموران سازمان تعزيرات، با مراجعه به مغازه ها قيمت ها را 
كنترل و محتواي فاكتورها را با تابلوي اعانات نصب شده در فروشگاه 
تطبيق خواهند داد. اين فاكتورها همان است كه از طرف كشتارگاه ها 
صادر مي شود. رئيس اتحاديه گوشت گوسفندي تصريح كرد: سواي 
تدابيري كه انديشيده شده، قرار است برچسبي به رنگ قرمز، روي 
گوشت ميش نصب شود تا مشتري بتواند به راحتي آن را از گوشت 

باكيفيت تشخيص دهد. 
ملكي يادآور شد: س��ازمان ها و نهادهاي مختلفي در اين امر بايد ما 
را ياري كنند كه مهم ترين آنها س��ازمان دامپزشكي است، اما اين 
سازمان در حال حاضر خود را تنها مسئول سامت گوشت مي داند، 
نه تعيين كيفيت، بنابراين لازم است در اين مسير، جلسات متعددي 
براي هماهنگي نهادها برگزار شود. وي با بيان اينكه در كشورهاي 
خارجي، معمولاً گوشت به صورت بسته بندي توزيع می شود و كيفيت 
آن كاماً مشخص است، تأكيد كرد: شركت هاي بسته بندي گوشت 
نيز بايد از اين پس، هولوگرام مربوط به كيفيت را روي محصول خود 
درج كنند. وي همچنين به نهادي كه وظيفه تعيين كيفيت گوشت 
را دارد اشاره اي نكرد و افزود: گوشتي كه رنگ استخوان آن به كرم و 
چربي آن به زردي تمايل دارد، گوشتي بي كيفيت است كه نبايد با 

محصول باكيفيت، هم قيمت باشد. 

موافقت تلويحي با افزايش قيمت سيمان
در حال�ي ك�ه 24 روز از آخري�ن وع�ده اع�لام قيم�ت نهاي�ي 
س�يمان مي گ�ذرد، دبي�ر انجم�ن صنف�ي كارفرماي�ان صنعت 
س�يمان اع�لام كرد ك�ه بر اس�اس گزارش ش�ركت حس�ابرس، 
افزاي�ش قيم�ت س�يمان ت�ا 15 درص�د توجيه پذي�ر اس�ت. 
به گزارش ايسنا، در پيگيري هاي انجام شده در خصوص آخرين وضعيت 
قيمت گذاري اين صنعت معدني استراتژيك، عبدالرضا شيخان دبير 
انجمن صنفي كارفرمايان صنعت سيمان عنوان كرد كه گزارش شركت 
حسابرس به انجمن تحويل شده كه بر اساس محتواي آن افزايش 14 

تا 15 درصدي سيمان توجيه پذير اعام شده است. 
وي با اش��اره به اينكه همه چيز ب��راي منطقي س��ازي قيمت ها 
مهياس��ت، اظه��ار ك��رد: معتقدي��م نبايد چن��دان فش��اري به 
مصرف كنن��دگان وارد كني��م و در نظر داريم درص��دي پايين تر 
از س��طح توجيه اعام ش��ده را به عنوان قيمت نهايي به تصويب 
برسانيم كه البته لازم است مجدداً اين موضوع در جلسه  اين هفته  
در كميته ويژه س��تاد تس��هيات اقتصاد مقاومتي مطرح شود تا 

بتوانيم افزايش جزئي در قيمت ها داشته باشيم. 
دبير انجمن صنفي كارفرمايان صنعت سيمان ادامه داد: خوشبختانه 
تخفيف هاي سيمان حذف شده و طرح تنظيم بازار و سهميه بندي در 
شهريور و مهر به نتيجه رسيده كه باعث شده است وضعيت قيمت ها 
بهبود نسبي داش��ته باش��د كه در مجموع يك روند بهبود قيمت در 
بازار در جريان است و مي توان گفت تا حدودي منافع كانون سيمان 

تأمين شده است. 
---------------------------------------------------

اجناس قاچاق از تلگرام سردرآورد
ط�رح مب�ارزه ب�ا قاچ�اق كالا در مي�ان واحده�اي صنف�ي در 
ح�ال اجراس�ت ول�ي قاچاقچي�ان وارد ش�بكه ها و صفح�ات 
مجازي ش�ده اند و از اي�ن طريق كالاه�اي خود را مي فروش�ند. 
به گزارش مهر، حيطه كاري آنها هم بس��يار گس��ترده است از فروش 
پوشاك قاچاق تا لوازم خانگي، لوازم آرايش، مواد خوراكي يا هر كالاي 
ديگري را مي توان در اين شبكه ها و صفحات مجازي مشاهده كرد كه 
مبدأ خريد آنها مشخص نيست و نظارتي هم بر كيفيت كالاهاي عرضه 
شده وجود ندارد چراكه محل عرضه اين محصولات هم مشخص نيست. 
باوجود تمام اين خلأها، فضاي مجازي محيطي جذاب را براي خريداران 
ايجاد كرده  و هر روز هم به تعداد كاربران صفحاتي كه اقام قاچاق عرضه 

مي كنند، افزوده مي شود. 
به اينها بايد دستفروشان را هم اضافه كرد؛ افرادي كه در خيابان ها، مترو 
يا ساير محل هاي پررفت و آمد اجناسي را مي فروشند كه گاهي واردات 
اين اجناس به كشور ممنوع است. اين افراد را بيشتر مي توان در پاساژها 
و خيابان هاي پررفت و آمد ديد كه اغل��ب جوانان براي خريد اجناس 
خاص و ارزان به آنها مراجعه مي كنند و بازار مناسبي براي فروشندگان 

اجناس قاچاق فراهم كرده اند. 
در اين خصوص رئيس اتاق اصناف ايران هم بارها اعام كرده كه ما حتي 
اگر بتوانيم عرض��ه كالاي قاچاق را در اصناف كنت��رل كنيم اما امكان 
مبارزه با دستفروشان را در خيابان ها و مراكز ديگر نداريم. علي فاضلي 
با تأكيد بر اينكه موضوع مبارزه با قاچاق كالا بايد از مبدأ انجام ش��ود، 
افزود: به هر حال نمي توان فقط اصن��اف را در فروش كالاهاي قاچاق 
مقصر دانست بلكه توجه به مبارزه با قاچاق در مبدأ است كه مي تواند از 

عرضه هرگونه كالاي قاچاق در كشور جلوگيري كند.

مديرعامل شركت توسعه پيشگامان  )ش�ركت صادركنن�ده كارت هاي    گزارش  2
اعتب�اري بان�ك مل�ي اي�ران( ب�ا اش�اره ب�ه فراه�م نبودن 
زيرساخت هاي لازم براي ارائه كارت هاي خريد كالاي ايراني در 
شهرس�تان ها و مش�كلات فني اين كارت ها اظهار داشت: ما 
اش�كالاتي كه در بحث كارت خريد كالاي ايراني وجود دارد را 

متوجه بانك هاي مجري طرح نمي دانيم. 
مجيد ش��كوهي در گفت و گو با ايلنا افزود: اين كارت ها را در زمان 
مقرر و بر اساس مقررات و با هزينه هاي قابل توجه به شعبه ها ارسال 
كرديم اما به دليل اينكه بخش هاي ديگر در تجهيز فروش��گاه ها و 
در فراهم كردن كالاي ايراني نتوانستند انتظار دارندگان كارت ها را 

فراهم كنند، عماً اين كارت ها غيرفعال ماندند. 
مديرعامل شركت صادركننده كارت هاي اعتباري بانك ملي ايران 
تصريح كرد: متأسفانه اتفاقي كه هم اكنون در جامعه رخ داده اين 
اس��ت كه همه مش��كات و چالش هاي مربوط به اين كارت ها را 
به گردن بانك ها مي اندازند اما واقعيت اين اس��ت كه ما خودمان 
تحقيقات ميداني زيادي انجام داديم و به اين نتيجه رس��يديم كه 
تعداد فروش��گاه ها براي اين موضوع كافي نبودن��د. مخصوصاً در 
شهرستان ها و در برخي از استان ها تعداد فروشگاه هايي كه اقدام 
به فروش كالا با كارت خريد كالا مي كردند بس��يار محدود بودند و 
گاهي تنها يك فروشگاه كالاي ايراني را با كارت مي فروخت و ساز و 

كارها براي پرداخت ها مناسب نبودند. 

شكوهي خاطر نشان كرد: بهره اصلي اين كارت ها مربوط به بخش 
توليدكننده مي شد و فروشگاه ها از اين قضيه منتفع نمي شدند و 

بسياري از فروشگاه ها نيز انصراف دادند. 
وي افزود: موضوع بعدي تفاوت قيمت ها بود. به ما گزارش هايي داده 
مي شد مبني بر اينكه فروش��گاه هايي كالاها را در چارچوب كارت 
اعتباري مي فروختند، قيمت را ح��دود 15 تا 20 درصد گران تر از 
فروش نقدي، عرضه مي كردند. مجموعه اين عوامل باعث شد تا از 
كارت اعتباري خريد كالاي ايراني استقبال نشود و اين طرح هزينه 

زيادي را در زمينه اطاع رساني و اجرايي روي دست ما بگذارد. 
ش��كوهي تصريح كرد: ما در يك دوره يك ماهه 70 هزار كارت را 
براي يك محصول جديد صادر كرده و به شعبه ها ارسال كرديم اما 

هنوز هم اين كارت ها در شعبه ها هستند. در جلسات متعددي كه 
با مسئولان بانك مركزي و سازمان برنامه به صورت ماهانه داشتيم، 

مشكات اجراي طرح را مطرح كرديم. 
اين مقام مسئول در بانك ملي ايران گفت: عدم استقبال فروشگاه ها 
و مردم از اين طرح و مشكات عديده در اجرا از جمله موضوعاتي 
هستند تا از اين محصول به درستي اس��تفاده نشود. وي در پاسخ 
به اين پرس��ش كه آيا اين موانع براي كارت هاي سه رنگ )برنزي، 
نقره اي و طايي( برداشته شده و آيا استقبال مردم از اين كارت ها 
بيشتر از كارت اعتباري خريد كالاي ايراني است؟ گفت: استقبال 
كه مسلماً بيشتر شده، زيرا زماني كه 70 هزار كارت را صادر كرديم 
تعداد كارت هاي اعتباري ما به 10 هزار عدد نمي رس��يد اما تعداد 
كارت هاي اعتباري ما هم اكنون بيش از 160 هزار كارت رس��يده 
است كه تنها 12 هزار كارت تحويل داده شده و تاكنون تنها از 3هزار 
كارت استفاده شده، اين عدد نشان مي دهد چه راهي درست بوده و 

چه راهي درست نبوده است. 
وي افزود: پيشنهادي كه بنده ش��خصاً به بانك مركزي ارائه دادم 
اين بود كه به جاي يك ساز و كار غلط يك ساز و كار درست تعريف 
شود تا سوبسيدي كه مي خواهند براي خريد كالاي ايراني بدهند 
به كل كارت هاي اعتباري تعلق بگيرد. شكوهي افزود: متأسفانه در 
جامعه اين گونه مطرح شده كه فروش كالاي ايراني خوب است و 
كسي در اين مورد شكي ندارد اما مهم تر از آن حركت بازار به سمت 

خريد اين كالاهاست.

بيشتر فروشگاه ها انصراف دادند 
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